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GLIWICE. 50 milio-
nów z³otych zamiast 
na inwestycjê 
Podium trafi do bud¿etu 
pañstwa. Wszystko 
dlatego, ¿e Zarz¹d Wo-
jewództwa Œl¹skiego 
nie zgodzi³ siê na 
przesuniêcie wniosku 
w³adz Gliwic o unijn¹ 
dotacjê. Œrodki przyzna-
ne na inwestycjê bêd¹ 
wiêc przeliczane po 
kursie euro z wrzeœnia 
2008 a nie z marca 
2009. Podium straci na 
tym ok. 50 mln z³otych. 

Gliwicka hala widowiskowo-
-sportowa otrzyma³a unijn¹ 
dotacjê w wysokoœci 41,6 
mln euro. 
Jak wyjaœnia Janusz 
Moszyñski, pe³nomocnik 
ds. budowy Podium, euro 
jest przeliczane wed³ug 
kursu Europejskiego Banku 
Centralnego, 2 razy do roku 
– we wrzeœniu i marcu. 
Umowa ramowa podpisa-
na 8 lipca ubieg³ego roku 
przez prezydenta Frankiewi-
cza i Zarz¹d Województwa, 
zobowi¹zywa³a w³adze Gli-
wic do z³o¿enia tzw. wnio-
sku ostatecznego do koñca 
lutego 2009 roku. Wartoœæ 
dofinansowania udzielona 
w euro jest przeliczana po 
kursie z dnia z³o¿enia wnio-
sku.
– W tym przypadku obowi¹- 
zywa³by nas kurs z 30 
wrzeœnia, czyli 3,39 z³ za 1 
euro – mówi Moszyñski.

Oceniaj¹c, ¿e marcowy kurs 
euro bêdzie bardziej korzyst-
ny, w³adze miasta zwróci³y 
siê z proœb¹ o przesuniêcie 
terminu z³o¿enia wnio-
sku. Zarz¹d Województwa 
Œl¹skiego nie wyrazi³ jed-
nak na to zgody. Jak siê 
dowiedzieliœmy, sprawa nie 
dotyczy³a wymogów formal-
nych, Zarz¹d móg³ to zrobiæ 
ale nie musia³. 

Zak³adaj¹c, ¿e od 
wrzeœnia kurs euro 
poszybowa³ w górê co 
najmniej o z³otówkê, 
dziêki tej decyzji 
Zarz¹d Województwa 
Œl¹skiego „zarobi³” 
dla bud¿etu pañstwa 
ok. 50 mln z³otych. 
Straci³y za to Gliwice. 

Jak odmowê t³umacz¹ w 
Urzêdzie Marsza³kowskim? 
Z wyjaœnieñ Jana Solec-
kiego, zastêpcy dyrek-
tora Wydzia³u Rozwoju 
Regionalnego wynika, ¿e 
we wniosku, który z³o¿y³y 
w³adze Gliwic znalaz³o siê 
uzasadnienie mówi¹ce o 
koniecznoœci przeprowa-
dzenia dodatkowych analiz. 

– Zdaniem Instytucji Zarz¹- 
dzaj¹cej, okolicznoœci te 
nie mia³y bezpoœredniego 
wp³ywu na termin z³o¿enia 
wniosku o dofinansowa-
nie. Generalnie, Instytucji 
Zarz¹dzaj¹cej zale¿y na 
tym, aby realizacja inwesty-
cji, które uzyska³y dofinan-
sowanie ze œrodków unij-
nych rozpoczyna³a siê jak 
najszybciej. Szczególnie te-
raz, gdy mamy do czynienia 
z kryzysem – mówi Solecki.

Pieni¹dze, które przesz³y 
Gliwicom ko³o nosa, nie 
s¹ stracone. Zostan¹ w 
bud¿ecie województwa i 
mog¹ w przysz³oœci byæ 
wykorzystane na realizacjê 
innych projektów. Gliwice 
mog¹ siê równie¿ ubiegaæ 
o zwiêkszenie dofinanso-
wania gliwickiej inwestycji. 

Czy ta sprawa mia³a 
wp³yw na decyzjê radnych 
dotycz¹c¹ powo³ania spó³ki 
„Podium”? 

Sprawê unijnej dotacji i 
zwi¹zanych z ni¹ perturba-
cji przedstawi³ radnym z 
Komisji Bud¿etu Skarbnik 
Miasta. Szkoda, ¿e siê nie 

uda³o ale nikogo 
nie mo¿na do ni-
czego zmusiæ  – tak 
oceni³a sprawê 
wiêkszoœæ radnych. 
Najwa¿niejsze, ¿e 
œrodki na inwestycjê 
zosta³y przyznane.

– Nie ³¹czy³bym ze sob¹ 
tych dwóch spraw – 
powiedzia³ nam Jaros³aw 
Wieczorek, radny PiS - to 
dwa oddzielne zagadnie-
nia. Przy powo³ywaniu or-
ganu zarz¹dzaj¹cego dla 
Podium rozwa¿anych by³o 
kilka wariantów. Zadanie 
to, mo¿na by³o powierzyæ 
albo Referatowi Sportu 
albo Zarz¹dowi TUR-u albo 
odrêbnej spó³ce.

Ostatecznie wygra³a ta 
ostatnia koncepcja – mówi 
Wieczorek. Nie podano 
jednak daty jej utworze-
nia, a dopóki nie zostanie 
powo³any zarz¹d spó³ki to 
nie generuje ona ¿adnych 
kosztów.

W przypadku spó³ki, de- 
cyduj¹cym argumentem 
okaza³a siê mo¿liwoœæ ko-
rzystnego odliczania podat-
ku VAT w trakcie realizacji 
hali widowiskowo-sportowej 
„Podium”.

Jak wynika z uchwa³y 
podjêtej przez radnych, za-
daniem spó³ki bêdzie „pro-
fesjonalne zarz¹dzanie i 
administrowanie obiektem 
hali widowiskowo-sporto-
wej Podium”. Zajmie siê 
równie¿ kwestiami ekono-
micznymi oraz organizacj¹ 
ró¿norodnych imprez a w 
czasie budowy Podium roz-
liczaniem procesu inwesty-
cyjnego. 
Kapita³ zak³adowy spó³ki 
„Podium Gliwice” to 100 
tys. z³. Wk³ad pieniê¿ny 
zabezpieczono w bud¿ecie 
miasta na 2009 r. 

GLIWICE. 
Niedokoñczony 
biurowiec przy 
reprezentacyjnej 
ulicy Zwyciêstwa 
nie ma szczêœcia 
do inwestorów. 

PKN Orlen, mimo kilku 
podejœæ, nie móg³ pozbyæ siê 
nieruchomoœci. Ostatni prze-
targ, z wrzeœnia ubieg³ego 
roku przyniós³ wprawdzie 
rozstrzygniêcie, jednak do 
tej pory zakup nie zosta³ sfi-
nalizowany i nieruchomoœæ 
nie przesz³a w rêce nowego 
w³aœciciela.

W Biurze Prasowym Orle-
nu zapewniaj¹, ¿e tym ra-
zem transakcja zostanie 
zamkniêta. Dokumenty lada 
dzieñ maj¹ trafiæ do biura no-
tarialnego. 

W 2004 roku Orlen przej¹³ 
budynek od prywatnego 
w³aœciciela. W planach, w 
biurowcu mia³a powstaæ re-
gionalna siedziba koncernu 

na po³udniow¹ Polskê. 
Z tego projektu jednak zre-
zygnowano. Po dwóch latach 
zastanawiania siê co zrobiæ z  
kupion¹ za ciê¿kie pieni¹dze 
nieruchomoœci¹, Orlen zdecy- 
dowa³ siê poszukaæ chêtnego 
na jej kupno. Budynek trzeba 
by³o jednak od nowa wyceniæ 
i rozpisaæ  przetarg. Niestety, 
nie znaleziono chêtnego do 
kupna  „szkieletora”. 

Kolejny przetarg na sprzeda¿ 
budynku przy ul. Zwyciêstwa 
og³oszono w lutym 2008 
roku. Cenê wywo³awcz¹ usta-
lono na poziomie 6,5 mln 
z³otych. 

Chêæ nabycia niedokoñczo- 
nego gmaszyska wyrazi³o po-
dobno kilku nabywców. Wszy-

Szkielet bez nowego 
własciciela

scy spe³nili wymogi formalne 
i przeszli do drugiego etapu 
czyli negocjacji.

Rozstrzygniêcie zapad³o na 
prze³omie 3 i 4 kwarta³u 
2008 roku. W paŸdzierniku 
Orlen obieca³ nam, ¿e ujawni 
dane nowego nabywcy natych-
miast po podpisaniu aktu no-
tarialnego, co mia³o nast¹piæ 
dos³ownie na dniach. Nieste-
ty, do sfinalizowania transak-
cji nie dosz³o. 

Jak dowiedzieliœmy siê w 
Biurze Prasowym PKN Or-
len, sprawa sprzeda¿y fak-
tycznie bardzo mocno siê 
przeci¹gnê³a. Mimo i¿ od 
zakoñczenia procedury prze-
targowej up³ynê³o dobrych 
kilka miesiêcy, aktu notarial-
nego wci¹¿ nie podpisano. 

Podobno na przeszkodzie 
w ich podpisaniu stan¹³ 
œwiatowy kryzys i zaostrzone 
procedury udzielania kredy-
tów. A w³aœnie œrodki z kredy-
tu bankowego nowy w³aœciciel 
chcia³ wykorzystaæ na zakup 
nieruchomoœci.

Obecnie wszystkie sprawy 
znajduj¹ siê ju¿ na finiszu. Ze 
wzglêdu na zmiany w przepi-
sach podatkowych, nale¿a³o 
jeszcze skorygowaæ zapisy 
umowy notarialnej. Teraz 
now¹ umowê przekazano kon-
trahentowi do akceptacji.  Kto 
zosta³ nowym w³aœcicielem 
budynku i jakie ma plany 
odnoœnie jego wykorzystania, 
dowiemy siê prawdopodobnie 
w kwietniu. 

Nina Drzewiecka

Mogli ale nie musieli,
czyli dlaczego Gliwice dostan¹ mniej pieniêdzy na Podium


